
Styczeń w ogrodzie 

Styczeń w ogrodzie jest jednym z najzimniejszych miesięcy roku. Miesiąc ten wyróżnia się 

także dużą sumą opadów i zalegającą pokrywą śnieżną. Dla roślin ogrodowych styczeń to 

okres pełnego spoczynku, choć mimo to na wielu drzewach i krzewach liściastych można 

zobaczyć pąki, z których wiosną rozwiną się liście i kwiaty. Dla miłośników ogrodnictwa to czas 

aby rozpocząć cięcie drzew w sadzie, doglądać zimujących roślin, przygotować się do 

następnego sezonu i zaplanować wiosenne nasadzenia. Jakie zatem prace wykonujemy na 

działce w styczniu.  

Styczeń w sadzie 

 Styczeń uchodzi za najzimniejszy miesiąc naszej zimy. Zatem już na początku miesiąca (jeżeli 

nie zrobiliśmy tego pod koniec grudnia) wykonujemy bielenie pni drzew owocowych. 

Zapobiegnie to powstawaniu uszkodzeń mrozowych kory, ran zgorzelinowych i pęknięć pni. 

Stan wybielonych pni sprawdzamy regularnie. Jeżeli wapno zostanie zmyte, zabieg bielenia 

powtarzamy. 

 Jeśli jeszcze nie zabezpieczyliśmy drzew w sadzie przed zającami, to koniecznie trzeba to 

zrobić. Osłony pni można wykonać ze słomy, kartonu lub osłonką plastikową kupioną w sklepie 

ogrodniczym. Pień oraz nasadę konarów dokładnie otaczamy jednym z wybranych materiałów 

i przywiązujemy przy pomocy sznurka (izolacja musi otaczać cały pień i mocno się trzymać). 

 Zbliża się również pora zimowego cięcia krzewów i drzew w sadzie. Warto już teraz się do 

tego przygotować i sprawdzić w jakim stanie są nasze narzędzia do cięcia. 

 W bezmroźne dni pod koniec stycznia możemy rozpocząć cięcie krzewów 

owocowych najbardziej odpornych na mróz. Wczesne rozpoczęcie cięć jest szczególnie 

ważne przy dużej ilości roślin sadowniczych na działce. W tym terminie tniemy krzewy agrestu, 

jagody kamczackiej i porzeczki czerwonej. Z cięciem drzew lepiej poczekać do początku 

lutego. Zawczasu warto jednak zaopatrzyć się w maść ogrodniczą, która przyda się do 

zabezpieczania ran po cięciu. 

 W tym miesiącu nie przeprowadza się ważnych zabiegów ochrony przed chorobami 

i szkodnikami drzew owocowych. Gdy jednak będziesz na działce, zobaczysz jak przydatna 

okaże się zimowa lustracja w sadzie. Otóż większość szkodników pozostaje teraz  

w kryjówkach zimowych na pniach i konarach, w gniazdach zimowych i złożach jaj. Warto 

nieco się rozejrzeć - możemy dostrzec min. jaja, które złożył przędziorek owocowiec (rozpoznać 

je można po czerwonej barwie i kulistym kształcie) oraz charakterystyczne pierścienie, niby-

narośla, owinięte wokół pędów lub gałęzi, tworzone przez pierścienicę nadrzewkę. Znalezione 

gniazda zimowe oraz złoża jaj szkodników warto usunąć z drzew, szczególnie jeśli jest ich 

dużo. 

Styczeń w ogrodzie warzywnym 

 Na działce, przy ładnej pogodzie, można zebrać liście zimującego jarmużu i pietruszki 

naciowej. 

 Warto również sprawdzić stan miejsc przygotowanych pod lokalizację rozsadnika i pod tunele 

foliowe. Jeżeli spodziewamy się nadejścia silnych mrozów, glebę warto zabezpieczyć przed 

przemarznięciem rozsypując na niej rozdrobnioną słomę lub liście. Możemy ją także przykryć 

czarną folią lub czarną włókniną. 



 W domu na słonecznym parapecie możemy postawić pojemniki z posadzoną cebulą średniej 

wielkości do pędzenia na szczypior. Podobnie możemy postąpić z korzeniem pietruszki lub 

karpą cebulek szczypiorku. 

 Warto powoli zabrać się za planowanie ogrodu warzywnego na bieżący rok. W drugiej połowie 

stycznia w większości sklepów ogrodniczych pojawia się już pełny wybór nasion. Przed 

zakupem nasion powinniśmy się zastanowić  jakie nasiona warzyw i kwiatów będą nam 

potrzebne. Tą decyzję dokonujemy w domu zanim udamy się do sklepu ogrodniczego. Gdy 

będziemy w sklepie może być już za późno. Zagubieni w gąszczu informacji i dużym wyborze, 

często kupujemy nie to co jest potrzebne, ale o wiele więcej co w praktyce często nie będzie 

wykorzystane na działce. Jeśli chcemy kupować nasiona kwiatów, zastanówmy się jaki efekt 

chcemy osiągnąć. Rośliny wybieramy pod względem ich wymagań uprawowych, koloru 

kwiatów, wysokości. Niektóre gatunki i odmiany kwiatów są zalecane na rabaty wysokie, inne 

na rabaty niskie, a niektóre szczególnie nadają się do ogrodów skalnych. Wybieramy nasiona 

kwiatów o różnym terminie kwitnienia, aby ogród pięknie się prezentował przez cały sezon. 

 

Kwiaty nie muszą pełnić roli wyłącznie ozdobnej. Niektóre z nich mogą wydzielać przyjemny 

zapach albo odstraszać szkodniki. Jeśli nie chcemy aby na tarasie pokąsały nas komary, warto 

wysiać nasiona lawendy, zaś w ogrodzie można wysiać kwiaty odstraszające nornice albo kwiaty 

wabiące motyle. Wybór tego typu mieszanek nasion jest naprawdę duży. 

Gdy zastanawiasz się jakie nasiona warzyw kupić, należy zwróć uwagę na te, które są 

najsmaczniejsze i chętnie spożywane przez Ciebie i Twoją rodzinę. W obrębie danego gatunku 

do wyboru będziemy mieli jednak szereg odmian nasion warzyw, różniących się między sobą 

nie tylko walorami smakowymi, ale również wymogami uprawowymi, terminem dojrzewania  

i odpornością na choroby, na co również należy zwrócić uwagę. 

Ponieważ zazwyczaj warzywa na własnej działce uprawiamy po to aby spożywać pokarmy 

zdrowsze, niż te kupowane w sklepach warzywniczych, ta ostania cecha nabiera 

szczególnego znaczenia. Otóż uprawa odmian odpornych, lub chociaż tolerancyjnych na 

choroby, jest najtańszym i najskuteczniejszym sposobem uniknięcia konieczności ochrony 

chemicznej warzyw przed chorobami i szkodnikami. 

Informacje o odporności danej odmiany powinny być umieszczone na opakowaniu nasion. 

Możemy się tu z reguły spotkać z określeniem "odmiana odporna", co oznacza całkowitą 

odporność na daną chorobę, oraz z określeniem "odmiana tolerancyjna" co oznacza, że dane 

warzywo może zachorować ale dobrze to zniesie i choroba nie wpłynie na pogorszenie jakości 

plonu. 

Kolejne zagadnienie to od jakiego producenta nasiona kupić oraz gdzie tego zakupu dokonać. 

W pewnej mierze wybór producenta cieszącego się dobrą opinią, gwarantuje zakup nasion 

dobrej jakości. Zwróć należy uwagę czy na torebce z nasionami, poza nazwą gatunku  

i odmiany, jest też informacja o nazwie firmy produkującej i pakującej nasiona. Dobrze 

jest kupować nasiona znanych firm nasiennych, które mają długą tradycję. 

Również kupowanie jak najtańszych nasion kwiatów i warzyw nie ma specjalnie sensu. Jeśli 

spojrzeć ile wydajemy na doniczki, ziemię do wysiewu, a potem podlewanie, nawożenie  

i pielęgnację uzyskanych roślin, to koszt zakupu nasion to są grosze. Tymczasem, jeśli kupimy 

naprawdę dobrej jakości nasiona, z których niemal wszystkie wykiełkują, a uzyskane rośliny 

nie będą potem sprawiać kłopotów w uprawie, na pozostałych kosztach, takich jak nawozy czy 

środki ochrony roślin, możemy naprawdę sporo zaoszczędzić. Kupując nasiona zwracamy 

również uwagę na datę pakowania i data przydatności do wysiewu. 

Na opakowaniu nasion powinny znaleźć się takie informacje jak: nr partii, data pakowania  



i termin przydatności nasion do wysiewu. Nigdy nie kupujemy nasion starych, dla których minął 

już termin przydatności do siewu. 

Styczeń w ogrodzie ozdobnym 

 Cały czas ważna jest ochrona roślin przed mrozem i wiatrem. O tej porze roku szczególnie 

niebezpieczne jest słońce, które ogrzewa rośliny w ciągu dnia, a następnie gwałtowne spadki 

temperatur w ciągu nocy. Dlatego też pamiętajmy aby regularnie sprawdzać stan osłon, które 

założyliśmy przed nadejściem zimy. 

 Jeżeli wystąpiły obfite opady śniegu, jego nadmiar otrzepujemy z gałęzi roślin iglastych.  

W przeciwnym razie, pod wpływem nadmiernego obciążenia, gałęzie mogą się połamać. 

 Podczas bezśnieżnych zim, w dni kiedy temperatura wzrasta powyżej 0°C, dobrze jest 

podlać rośliny zimozielone. Jaki sens ma podlewanie roślin w zimie? Otóż rośliny zimozielone 

cały czas tracą wodę przez swoje liście i igły. Jednocześnie gleba jest zamarznięta i roślina 

nie może pobrać wody przez korzenie. Do tego dochodzi suche mroźne powietrze  

i szczególnie wysuszające mroźne wiatry. Dlatego, gdy zobaczymy, że w okresach długich 

mrozów liście są pozwijane, a krzewy przybierają niezdrowy wygląd, co jest objawem braku 

wody w glebie, przy najbliższym ociepleniu podlewamy rośliny obficie. 

 Kwitnącym zimą roślinom wrzosowiskowym należy zapewnić wystarczającą ilość wilgoci. Nie 

należy ich jednak podlewać w dni kiedy temperatura spada poniżej 0°C.  

 Pamiętajmy aby doglądać cebule, kłącza i bulwy, które przechowujemy przez zimę  

w zamkniętym pomieszczeniu. Egzemplarze z widocznymi porażeniami przez choroby 

grzybowe usuwamy aby zapobiec dalszemu rozprzestrzenianiu się infekcji. 

Ponieważ w tym okresie wykonuje się znikomą ilość prac w ogrodzie, warto zacząć planować 

prace na nadchodzący sezon. Planujemy miejsca sadzenia krzewów owocowych i ozdobnych, 

planujemy również miejsce zasiewów warzyw zwracając uwagę na prawidłowe następstwo 

warzyw po sobie oraz kwiatów jednorocznych aby upiększyły naszą działkę kolorami.   

Trawnik w styczniu 

 W tym okresie nie wykonujemy żadnych prac przy trawniku. Pamiętajmy jednak aby nie deptać 

pokrytego śniegiem trawnika, gdyż podmarzniętą trawę łatwo uszkodzić. W tych miejscach 

trawa będzie gniła i znacznie utrudniona będzie regeneracja trawnika po zimie. 

Dokarmianie ptaków zimą 

Dokarmianie ptaków zimą pomaga naszym skrzydlatym przyjaciołom przetrwać mroźną  

i śnieżną zimę. Jeśli będziemy dokarmiać ptaki w ogrodzie, wiosną i latem odwdzięczą się nam 

zjadając szkodliwe owady. Ważne jest jednak aby ptaki dokarmiać odpowiednim pokarmem  

i w odpowiedni sposób, bo inaczej bardziej im zaszkodzimy, niż pomożemy. 

Z punktu widzenia ogrodnika, dokarmianie ptaków ma jeszcze jedną zaletę. Ustawiając 

karmnik w ogrodzie przyzwyczajamy ptaki do przebywania i poszukiwania pokarmu w tym 

miejscu. Wiele ptaków, które dokarmiamy zimą ziarnem i innym pokarmem roślinnym, od wiosny 

będzie poszukiwać w naszym ogrodzie gąsienic i larw owadów. 

Kiedy zaczynamy dokarmiać ptaki? 

Dokarmianie ptaków zimą powinno się rozpocząć dopiero, gdy wystąpią opady śniegu lub duże 

mrozy. Gruba warstwa śniegu uniemożliwia ptakom odszukanie pokarmu w naturze, zaś w 

przypadku mrozów ptaki muszą jeść więcej wysokoenergetycznego pokarmu aby utrzymać się 

przy życiu. Zazwyczaj dokarmianie ptaków konieczne jest w okresie od grudnia do końca lutego. 


